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De Commissie voor Leefmilieu, Natuur, Ruimtelijke Ordening en Energie hield op 

23 februari 2021 een hoorzitting over afvalverbranding.  

 

Het dossier van de afvalverbranding vormt reeds lang voorwerp van debat in het 

parlement. Zonder exhaustief te zijn, kunnen we hier verwijzen naar de hoorzitting 

en gedachtewisseling van 19 januari 2010 over de capaciteit voor afvalverwerking 

in Vlaanderen (Parl.St. Vl.Parl. 2009-10, nr. 419), de hoorzittingen van 25 en 26 

oktober 2011 in het kader van het Materialendecreet (Parl.St. Vl.Parl. 2010-11,  

nr. 1233/3), de gedachtewisseling van 12 april 2016 (Parl.St. Vl.Parl. 2015-16,  

nr. 757) en de gedachtewisseling van 13 december 2016 over het uitvoeringsplan 

voor huishoudelijk afval en gelijkaardig bedrijfsafval (Parl.St. Vl.Parl. 2016-17,  

nr. 1028).  
 

Meer recent kwam het dossier aan bod met de vergunning van de ISVAG-

verbrandingsoven. We verwijzen hier naar de vraag om uitleg van 12 mei 2020 

(Vragen om uitleg Vl.Parl. 2019-20, nr. 2069), de actuele vragen van 10 juni 2020 

(Actuele Vragen Vl.Parl. 2019-20, nr. 598, 613, 614 en 615), en de vraag om uitleg 

van 6 oktober 2020 (Vragen om uitleg Vl.Parl. 2019-20, nr. 3255). Ook de bespre-

king in november 2020 van afvalverbranding bij de behandeling van de begroting 

2021 en de beleidstoelichting kan nog vermeld worden (Parl.St. Vl.Parl. 2020-21 

nr. 15/5-G).  

 

Ten slotte werd eind 2021 de ‘Langetermijnvisie eindverwerking’ door OVAM aan 

de minister overgemaakt. 

 

Om een actueel zicht op dit dossier te krijgen, organiseerde de Commissie voor 

Leefmilieu, Natuur, Ruimtelijke Ordening en Energie een hoorzitting op dinsdag 23 

februari 2021 waar de volgende sprekers werden gehoord: Lieve De Greeff en Bart 

Thibau namens team Reststromen van de afdeling Afval- en Materialenbeheer van 

OVAM, professor Karl Vrancken namens VITO/UAntwerpen, Paul Macken en 

Christof Delatter namens Interafval en Stany Vaes, general manager Denuo.  

 

De Langetermijnvisie eindverwerking van OVAM en de presentaties van de spre-

kers zijn te vinden op de dossierpagina van dit document op www.vlaamsparle-

ment.be. 

 

(Deze hoorzitting werd als videoconferentie georganiseerd.) 

1. Toelichtingen 

1.1. OVAM 

Inleiding 

 

Bart Thibau maakt deel uit van het team Reststromen van de afdeling Afval- en 

Materialenbeheer van OVAM. Dat team Reststromen buigt zich over de eindver-

werking, dus het beleid voor storten en verbranden van afvalstoffen, met de hef-

fing, beleid en inning. Op 18 december 2020 keurde de Vlaamse Regering de 

langetermijnvisie van OVAM op eindverwerking goed.  

 

Sinds de oprichting van OVAM begin jaren tachtig is het afvalbeleid geïnspireerd 

op de ladder van Lansink. Volgens die leidraad is voorkomen de beste oplossing 

voor afval, vervolgens komt hergebruik en recycling. Tot slot komt de eindverwer-

king, in eerste instantie verbranding en als laatste oplossing het storten van afval. 

In het begin van de jaren tachtig is er amper afvalverbrandingscapaciteit en wat 

er is, heeft een lage milieu- en energieperformantie. In ongeveer vijfentwintig jaar 

werd het storten van brandbaar afval nagenoeg volledig afgebouwd. Rond 2006 

komt er een einde aan het storten van huishoudelijk afval. In de jaren erna is het 
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storten van brandbaar bedrijfsafval afgebouwd. Vanaf 2007 wordt via een ver-

hoogde heffing het storten van brandbaar afval duurder dan verbranden. De ver-

laagde heffingstarieven voor het storten van brandbare residu’s worden 

uitgefaseerd. Sinds 2009 wordt dan ook het merendeel van het brandbaar afval 

niet langer gestort. Sinds 2006 is de verbrandingscapaciteit systematisch vergroot. 

De roosterovencapaciteit, klassiek voor huishoudelijk afval, wordt nu ook gebruikt 

voor bedrijfsafval. Daarnaast werd ook capaciteit gebouwd specifiek voor hoog-

calorisch bedrijfsafval. 

 

Het beleidskader is het uitvoeringsplan huishoudelijk en gelijkaardig bedrijfsafval 

(HAGBA) 2016-2022. Doelen zijn het huishoudelijk restafval met ongeveer 10 pro-

cent te laten dalen tegen het einde van de planperiode: van 158 kilogram per 

inwoner in 2013 tot 138 kilogram per inwoner eind 2022. Voor bedrijfsrestafval, 

waar er meer te winnen valt, is een daling vooropgesteld van ongeveer 15 procent. 

Conform het uitvoeringsplan moeten aanbod en capaciteit in evenwicht zijn. Om 

dat te verzekeren is er de langetermijnvisie. De hoeveelheid afval, zowel van huis-

houdelijke als bedrijfsherkomst, gemeten in de drie jaren voordien, en de vergunde 

afvalverbrandingscapaciteit in 2014 vormen daarvan het vertrekpunt. OVAM wil 

hoe dan ook een overcapaciteit vermijden, want dat kan een hypotheek leggen op 

het materialenbeleid en de circulaire economie. Verdere vereisten, van het regeer-

akkoord en het Klimaatbeleidsplan, zijn tegen 2030 een daling van het huishoude-

lijk restafval naar 100 kg per inwoner, een gelijkaardige daling voor het 

bedrijfsafval en de vermindering van de broeikasgasuitstoot door afvalverbranding 

met 25 procent.  

 

In het uitvoeringsplan staat de langetermijnvisie aangekondigd voor eind 2018. De 

eerste ontwerptekst was klaar in maart 2018, maar riep veel discussie op in de 

sector. Daarom is er gewerkt aan een consensusnota met de strategische doelstel-

lingen die er kwam in het najaar 2018. Op basis daarvan werd tegen eind 2019 

een nieuwe ontwerptekst gemaakt. In het voorjaar 2020 liep daarover overleg met 

de sector, in het najaar met het kabinet en de interkabinettenwerkgroep, waarna 

de Vlaamse Regering er akte van nam. Dat er zo lang nodig is om tot een consensus 

te komen, komt door de ruime variëteit in het aanbod – van klassiek huishoudelijk 

afval tot hoogcalorisch bedrijfsafval – en in de verwerkingscapaciteit – van de klas-

sieke roostercapaciteit tot de industriële energiecentrales. De langetermijnvisie is 

work in progress. Ze bevat beleidslijnen, aanbevelingen, maar ook een vervolgtra-

ject.  

 

Langetermijnvisie – monitoring recente evoluties 

 

Lieve De Greeff beperkt zich tot het deel verbranding van de langetermijnvisie, 

maar raakt ook het storten aan. De langetermijnvisie vat aan met een uitgebreid 

hoofdstuk over de monitoring van recente evoluties in aanbod en capaciteit. Daarin 

staan cijfers tot en met 2019. De capaciteitsberekening voor afvalverbranding volgt 

de bepalingen uit het HAGBA en omvat zowel het gestorte brandbaar afval, het 

verbrande afval als het afval uitgevoerd voor verbranding. Het gaat om het brand-

baar huishoudelijk en bedrijfsrestafval, de sorteer- en recyclageresidu’s van huis-

houdelijk afval en gelijkaardig bedrijfsafval, het vast niet-risicohoudend medisch 

afval en uit afval gewonnen brandstof (RDF), met uitzondering van het afval uit-

gevoerd voor verbranding in de cementindustrie. Wat niet onder het uitvoerings-

plan valt, zijn hout, slib, gevaarlijk afval en afval dat voor verbranding in 

Vlaanderen wordt ingevoerd, uit Wallonië, Brussel en eventueel het buitenland.  

 

Het brandbaar afval kent een lichte daling in 2017, maar stijgt in 2018 fors en in 

2019 verder tot 2,09 miljoen ton. In 2018 is de gestorte hoeveelheid brandbaar 

afval sterk gestegen door een tijdelijk capaciteitstekort ten gevolge van een sa-

menloop van omstandigheden, waaronder de Chinese importban. In 2019 wordt 

de verbrandingscapaciteit in Vlaanderen sterk beïnvloed door de tijdelijke sluiting 
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van de installatie van IVM in Eeklo. Door een versoepeling van de exportregeling 

kon het storten van brandbaar afval in 2019 terug worden afgebouwd en stijgt de 

uitvoer voor verbranding. De uitgevoerde hoeveelheid voor verbranding in een ce-

ment- of kalkoven is stabieler. Die hoeveelheid wordt echter niet meegerekend in 

het aanbod, enkel gemonitord. Gevolg is dat Vlaanderen er zelf geen buffercapa-

citeit voor heeft. De afvalstoffen zelf vallen grotendeels wel onder het relevant 

aanbod van het uitvoeringsplan, dus heeft de uitvoer naar cementovens wel dege-

lijk een invloed op het aanbod.  

  

De verbrandingscapaciteit wordt bepaald door de twaalf Vlaamse vergunde ver-

brandingsinstallaties. Hun capaciteit hangt echter sterk af van de calorische waarde 

van de afvalstoffen. Een betere selectieve ophaling kan die waarde beïnvloeden. 

Met de invoering van de p+md zal er minder kunststofafval in het restafval ach-

terblijven, wat de calorische waarde ervan vermindert, waardoor er een grotere 

tonnage in de installaties kan worden verwerkt. Dat de effectief verbrande hoe-

veelheid voor sommige installaties lager is dan de vergunde capaciteit, heeft ermee 

te maken dat de calorische waarde van de afvalstoffen bij het afleveren van de 

vergunning lager lag. Dat andere installaties meer verbranden dan waarvoor ze 

een vergunning hebben, komt dan weer door optimalisaties als het mengen van 

natte stromen met meer hoogcalorische stromen. Ongeveer 65 procent van de 

verbrandingscapaciteit komt rond 2030 einde vergunning. Om opnieuw vergund te 

worden, moet een installatie compatibel zijn met een CO2-neutrale samenleving 

tegen 2050 en een maximale energievalorisatie hebben. Een goede set van beoor-

delingscriteria is daarvoor nodig.  

 

Ongeveer 25 procent van de reële verbrandingscapaciteit wordt momenteel niet 

gebruikt door het reële Vlaamse HAGBA-aanbod. Ongeveer 475.000 ton zijn niet-

HAGBA-stromen, voornamelijk slib en hout, en 79.000 ton afval uit Brussel en 

Wallonië. Die invoer wordt echter ruim gecompenseerd door een uitvoer van on-

geveer 200.000 ton Vlaams afval voor verbranding in Brussel en Wallonië.  

 

Samengevat is het aanbod eind 2019 2,09 miljoen ton en de relevante vergunde 

verbrandingscapaciteit 1,986 miljoen ton. Met de geplande nieuwe installatie van 

ISVAG wordt dat 2,017 miljoen ton. De reële verwerkingscapaciteit is hoger, na-

melijk 2,328 miljoen ton, maar die wordt dus ook gebruikt voor niet-HAGBA-

stromen. Dat aandeel kan deels maar niet volledig vervangen worden door HAGBA-

stromen. OVAM verwacht dat er minder hout zal verbrand worden ten voordele van 

RDF.  

 

Langetermijnvisie – prognoses en de beleidsscenario’s 

 

Het volgende onderdeel van de langetermijnplanning zijn de prognoses en de be-

leidsscenario’s. Voor de evolutie van het aanbod zijn er vier scenario’s. Het eerste 

is een worstcasescenario waarbij de trend zich gewoon voortzet, dus zonder maat-

regelen om het aanbod brandbaar afval te verminderen. Het tweede scenario houdt 

rekening met maatregelen die nu al geheel of gedeeltelijk zijn doorgevoerd, zoals 

de uitbreiding van de pmd-fractie en de gft-inzameling. Het derde scenario brengt 

dan weer ook de geplande maatregelen van het uitvoeringsplan in rekening, zoals 

de uitgebreide producentenverantwoordelijkheid voor matrassen en meubels, wat 

zorgt voor een daling van het aanbod tot 2023, het einde van de huidige planperi-

ode. Het bestcasescenario gaat uit van bijkomende maatregelen na 2023 zodat het 

volledige langetermijnpotentieel, geïdentificeerd in het uitvoeringsplan, met bij-

voorbeeld een reductie van het luierafval, bereikt wordt. Pas dan zal het aanbod 

voldoende afnemen om de verbrandingscapaciteit af te bouwen, wat een stap is 

om de doelstellingen van het Klimaatbeleidsplan te halen. Bijkomende maatregelen 

om het aanbod af te bouwen tot 1,5 miljoen ton, zijn desalniettemin nodig.  
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Langetermijnvisie – instrumenten 

 

De instrumenten moeten dus vooreerst gericht zijn op een daling van het aanbod 

en het sturen van stromen naar hun preferentiële verwerkingswijze. Het verbod 

van en de heffingen op storten en verbranden blijven effectieve instrumenten. 

Daarnaast kan er gekeken worden naar regelgevende instrumenten aan het begin 

van de keten, bijvoorbeeld het ondersteunen van de afzet van recyclaten. Om de 

capaciteit beter af te stemmen op het aanbod dient nog een passend instrument 

om de afbouw van verbrandingscapaciteit te ondersteunen, uitgewerkt te worden.  

 

Langetermijnvisie – aanvullende criteria voor afbouwscenario’s 

 

De langetermijnvisie vervolgt met enkele aanvullende criteria voor de beoordeling 

van capaciteit: technologische vereisten, drempels voor energie-efficiëntie, CO2-

neutraliteit, eventueel met opvang of gebruik van CO2, geografische spreiding om 

de afvaltransporten te beperken en de afzet van energie en eventuele andere pro-

ducten van verbranding zo efficiënt mogelijk te maken.  

 

Conclusies 

 

Conclusies zijn dat het totale aanbod brandbaar afval min of meer stabiel is, wel-

iswaar met een toename van het HAGBA-aanbod in 2018 en verschuivingen in de 

verwerking, bijvoorbeeld van storten naar verbranden. De maatregelen in het uit-

voeringsplan moeten leiden tot een significante daling van het aanbod brandbaar 

afval. Om de doelstellingen van het Klimaatbeleidsplan te halen, zijn ook na 2023 

verregaande maatregelen nodig. Op het tempo van de daling van het aanbod kan 

dan de capaciteit afgebouwd worden. Voor het aanbod onder zelfvoorziening moet 

er eigen capaciteit zijn. Voor het aanbod dat niet onder de zelfvoorziening valt, 

moet er eveneens voldoende eigen capaciteit zijn, zonder capaciteit bij te bouwen. 

Zo lang er uitvoer van afval nodig blijft, kan er geen capaciteit worden afgebouwd.  

 

Gezien de ambitie van Vlaanderen als recyclagehub moeten de verbrandingsinstal-

laties gekoppeld worden aan de recyclageketen, uiteraard binnen de CO2-

doelstellingen. Beleidsmatig is er momenteel geen vraag naar uitbreiding van ver-

brandingscapaciteit tenzij die past in de doelstellingen over klimaatneutraliteit en 

wat op langere termijn nodig is. Klimaatneutraliteit is trouwens een omvattende 

doelstelling voor alle sectoren. Een loutere verschuiving van afval naar andere sec-

toren kan dus niet.  

 

Tot slot geeft de spreker de belangrijkste werkpunten van het vervolgtraject: een 

set van criteria voor evaluatie van de vergunningen (2030-2033), het nauwer op-

volgen van de relevante capaciteit buiten Vlaanderen en onderzoek naar facilite-

rende instrumenten voor afbouw van aanbod en capaciteit.  

1.2. VITO 

Karl Vrancken zal vanuit technisch oogpunt inzicht geven in de rol van verbranding 

in de circulaire economie, wat het kader van het materialenbeleid is voor de ko-

mende periode.  

 

Roosterverbranding 

 

Vooreerst legt hij de werking van de roosterovens uit. De verbrandingsruimte be-

staat uit een verbrandingsrooster, een stoomketel waarvan de stoom doorgestuurd 

wordt naar een turbine, externe afnemer of warmtenetwerk en een rookgasreini-

gingstrein. Dat is een opeenvolging van verschillende reactoren die de verschil-

lende componenten, hoofdzakelijk verzurende elementen, fijn stof en zware 

metalen uit de rookgassen filteren zodat ze voldoende gezuiverd de schoorsteen 
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verlaten. De verbrandingskamer is voorzien van een bewegende vloer die het afval 

vooruit duwt, maar ook belucht. In de vloer zijn kleine gaatjes, vandaar de naam 

rooster. De verbrandingskamer is maar een klein deel van de installatie.  

 

Bij het bedenken of verbouwen van installaties zijn er enkele technische keuzes. 

Vooreerst of er al dan niet een voorbehandeling van het restafval is. Bij de meeste 

installaties wordt het restafval rechtstreeks in een afvalbunker gedumpt, alleen 

grof huisvuil wordt voorbehandeld door een verkleiningsinstallatie. In het buiten-

land zijn er echter installaties waar het restafval wordt voorgescheiden. Dat is ook 

het geval bij IOK.  

 

Andere keuze-elementen zijn de verbrandingswijze, het rooster dus, maar ook de 

wijze waarop de NO, NO2, N20, (dit wil zeggen de NOx of gassen die smog vormen), 

uit de rookgassen worden gehaald, de zogenaamde deNOx-installatie. Dat kan via 

een niet-katalytisch systeem vooraan in de oven of een katalytisch systeem ach-

teraan de rookgasketen. Ook voor de rookgaswassing zijn er meerdere technische 

mogelijkheden: in één of twee stappen, in opeenvolgende reactoren enzovoort. De 

emissies moeten sowieso voldoen aan de VLAREM-normen en in lijn zijn met de 

Europese regels over de beste beschikbare technieken. Een laatste belangrijk 

keuze-element is de wijze waarop de energie wordt gevaloriseerd. Er wordt stoom 

geproduceerd van 400 °C en 40 bar. Daarmee kan elektriciteit opgewekt worden, 

maar er blijft dan nog een restwarmte over die kan gebruikt worden om een warm-

tenet te voeden voor afstandsverwarming van huizen en bedrijven of om zonder 

omzetting stoom te leveren aan bedrijven die processtoom nodig hebben.  

  

Eindverwerking van restafval 

 

De spreker vervolgt met de positie van afvalverbranding in de keten. Vlaanderen 

opteert ervoor om het huishoudelijk afval en de gelijkaardige stromen zoveel mo-

gelijk selectief in te zamelen, via p+md, gft en het containerpark. Die fracties ko-

men in een recyclageketen terecht. Die fracties zijn verontreinigd, van 15 tot 30 

procent. Hoe meer materiaal er selectief wordt ingezameld voor recyclage, hoe 

hoger de hoeveelheid recyclageresidu. Dat recyclageresidu komt in de eindverwer-

king of wordt uitgevoerd.  

 

De samenstelling van het restafval hangt dus af van de keuzes voor selectieve 

inzameling. Die restfractie gaat naar de eindverwerking. De Vlaamse strategie om 

de hoeveelheid restafval te verminderen is gericht op meer afval selectief inzame-

len. De eindverwerking blijft beperkt tot de fractie die niet of moeilijk recycleerbaar 

is. Een Europese verplichting verbiedt om brandbaar afval te storten.  

 

Via verbranding wordt uit laagwaardig restafval zoveel mogelijk energie gerecupe-

reerd. Voor de eindverwerking is dan ook een flexibele, robuuste technologie nodig 

die afval met verschillende vorm, calorische waarde, volume en massa kan ver-

werken. Voor dit soort stromen is de roosteroven momenteel de beste beschikbare 

technologie. De evoluties van de voorbije twintig jaar doen vermoeden dat dat nog 

een tijdje zo zal blijven. Alternatieven voor de roosteroven omvatten een (biolo-

gische) voorbehandeling van restafval in laagwaardige recycleerbare fracties en 

vorming van een hogercalorische fractie die toch nog verbrand wordt, mogelijk in 

een alternatieve verbrandingsoven, maar doorgaans gewoon in een roosteroven, 

zeker als het restafval ter plaatse gescheiden wordt. Pyrolyse en vergassing zijn 

enkel geschikt voor deelstromen, verder gescheiden selectief ingezamelde stro-

men. De technieken worden bijvoorbeeld ingezet voor de chemische recyclage van 

plastics. Deze alternatieve technologieën en reactoren hebben strikte inputcriteria 

die het onmogelijk maken om complexe gemengde stromen met een grote variatie, 

zeker niet in de tijd, te verwerken.  
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Het Vlaamse beleid is gericht op een maximale scheiding aan de bron en een opti-

male verwerking van de selectieve stromen. Dat kan naast mechanische ook che-

mische recyclage van plastics betekenen. Daarvoor lopen er al verschillende 

initiatieven. Een circulaire economie vergt daarnaast een hoogwaardigere recy-

cling, gerecycleerde materialen met een hogere productkwaliteit, met een hogere 

waarde. Recyclage mag niet leiden tot een langetermijnstock van ongebruikte of 

laagwaardige materialen. Kortlevende materialen als verpakkingen mogen dus niet 

uitsluitend omgezet worden in langlevende materialen als tuinbanken. Als dat de 

enige route is, staat het land immers binnenkort vol tuinbanken. Hoogwaardige 

recycling betekent evenwel meer recyclageresidu.  

 

Circulaire economie: productperspectief 

 

Circulaire economie is geen verhaal van afval- en afvalverwerking. Momenteel 

heerst de waste push: verwerking en recyclage worden beschouwd als een oplos-

sing voor het afval dat de maatschappij produceert. De circulaire economie gaat 

echter uit van het goede beheer van materialen, van producten die optimaal ge-

designd zijn met een minimum aan ook gerecycleerde materialen en slijtage en 

een maximale waarde. Het gaat uit van een market pull, het productdesign bepaalt 

de materialen die nodig zijn, en dus hoe zuiver het gerecycleerde materiaal moet 

zijn, hoe de sorteertechnologie er moet uitzien, alsook hoe het afval ingezameld 

wordt opdat de geschikte grondstof uit het sorteer- en verwerkingssysteem komt. 

Het systeem moet begeleid worden met een beleidskader en een economisch per-

spectief.  

 

Circulaire economie vergt een marketpullbenadering, een benadering die uitgaat 

van de vraag. Het circulaire denken wil dat het materiaalbeheersysteem gebaseerd 

is op een weloverwogen idee van het soort producten dat nodig is en de manier 

waarop die gemaakt worden. Het vergt dus een heroverweging van het materia-

lengebruik. In die zin wordt de afvalhiërarchie en de ladder van Lansink geklas-

seerd als een tool van het oude afvaldenken. De circulaire economie kijkt naar 

materialen.  

 

De rol van verbranding in de circulaire economie 

 

Een kwestie is of verbranding nog een plaats heeft in de circulaire economie. Voor-

eerst is verbranding de manier om storten, zwerfvuil, ook in de oceanen, te ver-

mijden. Het afval dat hier niet gerecycleerd maar uitgevoerd wordt, komt, als er 

niet zorgvuldig toegekeken wordt op de bestemming, immers deels in de oceanen 

terecht. Mogelijk is het plastic dat nu in de oceaan zwerft, plastic dat enige jaren 

geleden beter hier verbrand was.  

 

Waterzuivering en afvalbeheer zijn vorige eeuw opgezet met als doel de gezond-

heid van de burgers te vrijwaren. Er is een safe sink nodig, een veilige laatste 

oplossing. Verbranding is de safe sink die inzake verontreiniging beter scoort dan 

storten. Het is ook in een circulaire economie zaak een concentratie van gevaarlijke 

componenten te vermijden. Hoogwaardige recyclage laat een groter residu na dat 

moet verwerkt worden. De valorisatie/recuperatie van de energie-inhoud van dat 

residu is vooralsnog de beste oplossing. Doorheen het productieproces wordt im-

mers veel energie in materialen gestopt.  

 

Dat vergt een strikte capaciteitsplanning in lijn met de circulaire beleidsdoelen en 

de recyclageambities. Het mag niet zo zijn dat de verbrandingscapaciteit zo groot 

is dat er een economische push is om materiaal te verbranden, zoals het de voor-

bije jaren in landen als Nederland en Duitsland het geval was. Vlaanderen heeft 

een strikte capaciteitsplanning die zeker moet worden voortgezet. Verbranding 

moet de safe sink blijven, maar zeker niet de eerste oplossing.  
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Voorts moet de energie nuttig gebruikt worden als stoom in industrie, elektriciteit 

of warmte, of in een combinatie van de drie, geoptimaliseerd voor de lokale con-

dities. Materialen worden uiteindelijk omgezet in rookgassen, in CO2. Op termijn 

moet dus ook ingezet worden op CO2-captatie en hergebruik. 

 

Besluit 

 

De spreker concludeert dat de circulaire economie een nieuw systeem van con-

sumptie en productie is, een fundamenteel andere kijk op producten, niet zomaar 

gewoon nadenken hoe het afval best gerecycleerd wordt: van de wastepush naar 

productpull. Tegelijk moet de eindverwerkingsinfrastructuur geoptimaliseerd wor-

den. Dat vergt evenmin debat over de beste oplossing voor restafval, wat waste-

to-energy is. Het is zaak overcapaciteit en dus langetermijnlockin te vermijden. De 

verbranding moet een deel worden van het energiebeleid, waarbij de energie die 

vrijkomt zo efficiënt mogelijk, volgens de beste beschikbare technieken en op de 

juiste locatie ingezet wordt: als alternatief voor fossiele bronnen in de industrie, in 

de verwarming van steden, in de elektriciteit. Voor de locatie van de installaties 

zijn vier elementen bepalend, vooreerst de lokale energiebehoefte. Warmte laat 

zich niet over grote afstanden transporteren. De beste locatie is dus dicht bij de 

gebruiker, voor een nieuwe vraag of ter vervanging van fossiele bronnen. Een niet-

fossiele bron vervangen, levert immers geen milieuwinst op. Ten tweede dient  

rekening gehouden te worden met de transportafstand en -modus van het afval. 

De spreker vraagt aandacht voor het lastmileprobleem. Zo zorgt de afstand tussen 

de installatie en de waterweg bij vervoer per schip voor extra kosten voor overslag, 

die de impact en de economische kostprijs bepaalt. De keuze van de locatie wordt 

ook beïnvloed door de bestaande infrastructuur en beleidsstructuren. Ten vierde 

wordt de juiste locatie bepaald door de omwonenden. Als echter de valorisatie van 

warmte en afvalverbranding in een circulair systeem worden uitgespeeld, verwacht 

hij dat die weerstand kan worden overwonnen.  

1.3. Interafval 

Christof Delatter legt uit dat Interafval het samenwerkingsverband is van VVSG, 

alle Vlaamse afvalintercommunales en andere lokale besturen die instaan voor het 

lokale afvalbeleid. Interafval informeert en vertegenwoordigt het democratisch 

verkozen overheidsniveau dat instaat voor de organisatie van het huishoudelijk 

afvalbeleid voor meer dan zes miljoen Vlamingen. Interafval is dan ook een pleit-

bezorger van de gemeentelijke regie in het beheer van huishoudelijk afval. De 

gemeentelijke regie slaat dan op de hele keten, van preventie tot verwerking. Een 

lokale aanpak op maat en lokale sturing worden internationaal erkend als funda-

menten van succesvol afvalbeleid. Hij stelt Paul Macken voor, voorzitter Interafval 

en directeur van IOK. Christof Delatter zelf is waarnemend directeur Omgeving bij 

de Vereniging van Vlaamse Steden en Gemeenten, maar ook actief in Interafval, 

waar hij zich focust op het thema eindverwerking.  

 

Maatschappelijk belang van afvalverwerking 

 

Als de afvalverwerking spaak loopt, heeft dat niet alleen een invloed op het straat-

beeld maar ook op de volksgezondheid. De spreker illustreert dat met een foto van 

Korfoe waar de enige vuilnisbelt enkele jaren geleden vol was, waardoor het afval 

in de straat bleef liggen. Ook de coronacrisis, met het vele thuisblijven en werken, 

heeft een invloed gehad op de hoeveelheid huishoudelijk maar ook bedrijfsafval, 

met onder meer wegwerpmaterialen. Desondanks is de afvalinzameling en verwer-

king rimpelloos verlopen. Toen China besliste om minder afval te aanvaarden, heeft 

Vlaanderen dat onmiddellijk gevoeld. Dat bewijst dat Vlaanderen de afvalverwer-

king in eigen regio moet houden.  
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Langetermijnvisie voor eindverwerking 

 

Interafval onderschrijft de langetermijnvisie voor eindverwerking die OVAM net 

presenteerde. De belangrijkste principes voor Interafval zijn: nog minder restafval 

door maatregelen aan de bron, preventie en kwalitatieve recyclage tot hoogwaar-

dige materialen. Sommige recyclageprocessen produceren bijna meer residu dan 

er materialen worden gerecupereerd. Een grote fractie naar een andere vorm van 

verbranding sturen, bijvoorbeeld voor de productie van brandstof, is geen goede 

keuze.  

 

De langetermijnvisie gaat voor een strikte capaciteitsplanning, waarbij de capaci-

teit het aanbod, dat zo sterk mogelijk moet dalen, moet volgen. Als het aanbod 

daalt, is een vrijwillige afbouw van overbodige capaciteit, ondersteund door een 

faciliterend kader, nodig.  

 

Een capaciteitsplanning vergt echter een goed beeld van het aanbod. De langeter-

mijnvisie zegt duidelijk dat het aanbod sterker gemonitord wordt, het restafval van 

gezinnen en bedrijven, maar ook de residu’s van de recyclage. Het regeerakkoord 

kiest terecht voor Vlaanderen als recyclagehub, maar dat betekent dat er hier ook 

meer residu moet worden verwerkt.  

 

Een volgend punt is door zelfvoorziening afhankelijkheid van het buitenland voor-

komen. De afvalverwerking moet op termijn CO2-neutraal worden. Hoewel ze zeker 

nodig zijn, volstaan maatregelen in de afvalsector alleen niet om de klimaatdoel-

stellingen te halen. De afvalsector vertegenwoordigt vandaag 5 procent van de 

niet-ETS-emissies in Vlaanderen. Als de afvalsector terecht grote inspanningen 

moet leveren, moet dat ook verwacht worden van andere sectoren die voor een 

veel groter aandeel van de klimaatemissies verantwoordelijk zijn.  

 

Conform de langetermijnvisie is er voorts een goed flankerend beleid nodig, met 

een beoordelingskader voor de verschillende installaties, een economisch instru-

mentarium om ervoor te zorgen dat het aanbod aan niet-recycleerbaar afval daalt, 

maar ook om de eventuele afbouw van de verbrandingscapaciteit te stimuleren. 

 

Verbrandingscapaciteit 

 

De spreker vergelijkt de verbrandingscapaciteit in Vlaanderen met die van andere 

Europese landen die net als Vlaanderen een vergevorderde selectieve inzameling, 

een hoge recyclagegraad en weinig afvalstorting kennen, uitgedrukt in kilogram 

per inwoner per jaar. Denemarken heeft 700 kilogram verbrandingscapaciteit per 

inwoner per jaar, Zweden bijna 600, Nederland 471 en Oostenrijk 485 kilogram. 

Vlaanderen scoort nog lager, namelijk ongeveer 305 kg/inwoner/jaar. Vlaanderen 

heeft dus geen overschot aan verbrandingscapaciteit, eerder het tegendeel. Ook 

op dat vlak is het een Europese voorloper.  

 

Vergelijking van installaties 

 

Vaak worden afvalverbrandingsinstallaties vergeleken, bijvoorbeeld inzake de ge-

recupereerde energie per ton verbrand afval. Nochtans is de kilowattuur per ton 

een slechte parameter. Het kan bijvoorbeeld dat een installatie enkel voorbehan-

deld afval verwerkt, waar dus al energie in gestopt is. Die moet dan mee verrekend 

worden om de prestatie van de installatie te bepalen. Ook emissies, transport en 

andere factoren moeten in rekening gebracht worden om de beste keuze te bepa-

len. 
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Prestaties koppelen aan ketenbeheer 

 

Voor beleidsvoering is het beter het oordeel te baseren op de volledige keten: van 

basisafval tot het eindproduct. Energieprestaties van installaties worden vaak ver-

geleken met buitenlandse of zelfs met hypothetische installaties, terwijl de bere-

keningswijze van de energiescore er niet bij vermeld is. Vaak zijn er grote 

verschillen in berekeningswijze. Er zijn niet veel goede manieren om energiepres-

taties te vergelijken. De kaderrichtlijn Afval heeft dan wel een formule om te be-

palen of een installatie een nuttige toepassing is, maar zelfs die formule is een bot 

instrument. Het loutere feit of een turbine binnen of buiten de perceelsgrens staat, 

geeft een gigantisch verschil in resultaten. Naast de berekeningsmethodiek is de 

link met emissies belangrijk. Vaak zijn energieprestaties en emissiebeperking com-

municerende vaten. Bij het ontwerp van verbrandingsinstallaties worden immers 

keuzes gemaakt. DeNOxen op een katalytische wijze zal in principe zorgen voor 

lagere stikstofemissies, maar heeft tegelijk een negatieve impact heeft op de ener-

gieprestaties van installaties. Vaak hangt de juiste keuze af van lokale omstandig-

heden.  

 

Ook op logistiek vlak wordt er vaak sloganesk geoordeeld. Kiezen voor vervoer via 

water- of spoorweg kan een goede keuze zijn, maar is dat niet noodzakelijk, bij-

voorbeeld als het afval dan van veel verder moet komen. Daarbij komt nog dat 

containers met restafval aan de verbrandingsinstallatie niet gevuld kunnen worden 

met een nieuwe vracht. Rendabel transport via alternatieve modi vergt doorgaans 

dergelijke retourvrachten.  

 

Beoordeling individuele installaties 

 

Ondanks dit pleidooi voor voorzichtigheid begrijpt Interafval dat zowel OVAM als 

beleidsmakers de benchmarking van afvalinstallaties nodig hebben. Het is dan ook 

goed dat de langetermijnvisie een goede set van criteria om installaties te evalue-

ren, aankondigt. In de werkgroep Eindverwerking van OVAM wordt daarvoor een 

voorstel uitgewerkt. Over bepaalde principes is er al eensgezindheid. De eerste 

voorstellen vertrekken van een inschatting op basis van volgende parameters: 

emissies gelinkt aan volksgezondheid zoals dioxines en zware metalen, verzurende 

emissies, energieprestaties uitgedrukt als nettowarmte, elektriciteitsproductie ten 

opzichte van de reële input aan energie, CO2-uitstoot en mobiliteit. De werkgroep 

hoopt een voorstel af te leveren als het nieuwe afvalstoffenplan in werking treedt.  

 

Rol van de gemeenten in afvalverwerking 

 

Lokale besturen zijn juridisch, financieel en operationeel verantwoordelijk voor het 

beheer van huishoudelijk afval. De vraag is of ze ook een rol krijgen in de afval-

verwerking. Als gemeenten decretaal een verantwoordelijkheid krijgen, is het evi-

dent dat ze de beleidsruimte krijgen om die taak uit te oefenen, ook de wijze 

waarop ze het organiseren: zelf, intergemeentelijk of in samenwerking met derden 

of marktspelers. Het is zeker niet zo dat er een Europese tendens waar te nemen 

valt, noch van afstoten, noch van binnenhalen. De werkwijze is vaak historisch 

gegroeid. De beheersvorm waar gemeenten voor kiezen heeft echter wel een im-

pact op het tarief, op de kosten, alsook op de stabiliteit van de kosten.  

 

Duitsland publiceert veel informatie over de afvalverwerkingstarieven. Bepaalde 

Duitse gemeenten hebben geen keuze waar ze hun restafval heenbrengen. Ze kun-

nen enkel terecht bij één installatie. Die gemeenten betalen ongeveer 180 euro per 

ton restafval. Tegenover dat hoge tarief staat dat ze geen enkel risico lopen. Ze 

hoeven ook niet te investeren. Andere Duitse gemeenten hebben zelf geïnvesteerd 

en zijn aandeelhouder in een installatie. Zij betalen het laagste tarief, minder dan 

80 euro per ton. Eigenlijk betalen de ene te veel om de lage tarieven van de andere 

te compenseren. Daarnaast zijn er de gemeenten die een contract sloten met een 
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verwerkingsinstallatie, op lange of op korte termijn. Met een contract op lange 

termijn betalen die gemeenten weliswaar meer dan zij die aandeelhouder zijn, 

maar aan een relatief stabiel tarief. Gemeenten met kortetermijncontracten kun-

nen soms profiteren van gunstige marktomstandigheden. Tijdens de economische 

crisis van 2012 en 2013 met weinig afval, was het tarief laag. Na de crisis steeg 

het afvalaanbod en daarmee ook het tarief. Die gemeenten betalen nu meer dan 

de gemeenten met langetermijncontracten. Het Vlaamse tarief is sowieso lager. In 

Nederland waar er lange tijd een afvalverwerkingsovercapaciteit was, daalde het 

tarief tot 2017. Daarna is Nederland gestopt met het verzamelen van economische 

informatie over de verwerkingstarieven. Dat de rechtspraak het land dwingt zijn 

CO2-uitstoot sterk te verminderen, heeft daarmee te maken. Nederland heeft een 

heffing op het verbranden van afval van meer dan 30 euro per ton ingevoerd. De 

markt vertoont nu grote schommelingen en het is onduidelijk hoe dat verder zal 

evolueren. Sindsdien vraagt de Nederlandse overheid de verwerkers niet langer 

naar hun tarieven.  

 

De vraag rijst of het aandeelhouderschap in een verbrandingsinstallatie contrapro-

ductief is voor het gemeentelijke afvalbeleid. In de statuten van alle Vlaamse af-

valintercommunales staat dat zij geen dividenden uitkeren. Voor gemeenten is er 

dus geen winstoogmerk. Elke ton restafval kost geld aan de gemeente, en die kost 

is niet volledig gedekt door belastinginkomsten uit afval. De laatste cijfers van 

2016 bewijzen dat er geen verschil bestaat in de hoeveelheid huishoudelijk restaf-

val per inwoner tussen lokale besturen met en zonder participatie in een afvalver-

werkingsinstallatie. Er is dus geen enkele indicatie dat gemeenten met een 

participatie baat hebben bij meer restafval.  

 

Volgens het OVAM-rapport ‘Tarieven en capaciteiten voor storten en verbranden’ 

is er in 2019 ongeveer 2,3 miljoen ton afval verbrand, 62 procent in installaties 

met een privaat aandeelhouderschap, wat betekent dat 38 procent van de capaci-

teit of iets meer dan een derde, in handen is van lokale besturen. Dat kan be-

zwaarlijk een publieke overheersing van de sector genoemd worden. BIONERGA is 

dan wel een privaatrechtelijke rechtspersoon, maar eigenlijk in handen van de 

Limburgse gemeenten.  

 

De visie van Interafval 

 

Kortom, Interafval is het eens met het principe van zo weinig mogelijk restafval: 

maximale preventie, maximale sortering aan de bron om het niet-recycleerbaar 

afval tot een minimum te beperken. Om overcapaciteit te vermijden is een strikte 

capaciteitsplanning in functie van het aanbod nodig. Het niet-recycleerbaar restaf-

val moet zo goed mogelijk verwerkt worden met zo laag mogelijke emissies en een 

zo groot mogelijke energierecuperatie. Het is belangrijk toxische stoffen niet te 

verdunnen of uit te spreiden over deelstromen, maar te isoleren. Interafval is geen 

voorstander van verborgen verbranding zoals het omzetten van afval in brandstof-

fen, bijvoorbeeld diesel voor de scheepvaart in niet-territoriale wateren waar vaak 

heel andere of zelfs helemaal geen milieunormen gelden.  

 

Interafval kiest voorts resoluut voor zelfvoorziening. Dat vermijdt afhankelijkheid 

van het buitenland, zorgt voor stabiliteit, maakt planning mogelijk met een streven 

naar een evenwicht tussen aanbod en capaciteit. Het is zaak alert te zijn voor 

nieuwe technieken, maar die moeten grondig beoordeeld worden op vlak van mi-

lieu, energie, materialen, bedrijfsvoering, kosten, bewezen technieken en gevali-

deerde data. Te vaak worden bestaande installaties vergeleken met theoretische 

installaties die niet op industriële schaal bestaan. Interafval waarschuwt tegen dis-

criminatie tussen energie uit afval en energie uit biomassa. Door installaties te 

vergunnen onder het mom van biomassa, gebeurt soms een sluipende uitbreiding 

van de verbrandingscapaciteit.  
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Het flankerende beleid van de langetermijnvisie is belangrijk. Restafval moet zo-

veel mogelijk aan de bron vermeden worden. Economische instrumenten daarvoor 

moeten dus volop gebruikt worden. Het energiebeleid mag niet afhangen van ener-

gie uit afval, maar energie uit afval moet er wel een deel van zijn, zeker voor 

warmte. Afvalverwerkingsinstallaties kunnen de katalysator zijn voor warmtenet-

ten, waar in een latere fase nog andere bronnen kunnen op aansluiten. Het warm-

tebeleid moet ervoor zorgen dat zo’n warmtenet geen lock-in is. De afval-

verbranding is het sluitstuk van het afvalbeleid. Die laatste stap in de afvalhiërar-

chie is desalniettemin zeer belangrijk. Tot slot herhaalt hij dat Interafval wil dat 

gemeenten voor huishoudelijk restafval de keuzes bepalen.  

1.4. Denuo   

Stany Vaes zegt dat een driehonderdtal private bedrijven aangesloten zijn bij  

Denuo, de sectorfederatie van afvalinzameling, afvalverwerking en recyclage. Die 

zijn gekenmerkt door een grote diversiteit in het aantal medewerkers – van vier 

tot vierduizend personeelsleden –, in type activiteit – van generalisten tot niche-

spelers – en in type behandelde afvalstroom – textiel, glas, metaal, medisch afval, 

gevaarlijk afval enzovoort. De sector is zeer transversaal, wat het moeilijk maakt 

hem te vatten onder één of meerdere paritaire comités en om dus een correcte 

inschatting te maken van het aantal medewerkers en de totale omzet. De beste 

pogingen leiden tot ongeveer 14.000 personen en een omzet van 4 miljard euro. 

De afvalberg in België is ongeveer 63 miljoen ton, ongeveer 9 procent daarvan 

wordt geproduceerd door huishoudens, 91 procent door bedrijven. De leden van 

Denuo buigen zich doorgaans over het bedrijfsafval. De persaandacht voor huis-

houdelijk afval is evenwel tien keer groter dan voor bedrijfsafval.  

 

Ambitie van Denuo 

 

Denuo wil gebruikte materialen een nieuwe toekomst geven: “Shaping the future 

of used materials.” De federatie tracht een stem te zijn in het debat om het beleid 

vorm te geven. Haar leden geven gebruikte materialen een nieuwe vorm zodat ze 

opnieuw in de economische kringloop komen. Het uiteindelijke doel is een circulaire 

economie. Denuo deelt dan ook de ambitie van de Vlaamse Regering om van Vlaan-

deren de recyclagehub van Europa te maken en uit te groeien tot een draaischijf 

van materialen. Vlaanderen heeft alle troeven daarvoor maar moet een actief be-

leid voeren om die te verzilveren. Dat geeft niet alleen ecologische, maar ook een 

economische winsten.  

 

In de eerste plaats is er de ecologische winst van de CO2-reductie. 70 procent van 

de CO2-voetafdruk van een product stamt uit de ontginning, het transport en de 

verwerking van grondstoffen. Materialen hergebruiken bespaart sowieso veel CO2. 

Gerecycleerd pet heeft een voetafdruk die 90 procent kleiner is dan virgin pet. Een 

eerste facet van de economische winst is bijkomende lokale tewerkstelling. Studies 

voorspellen dat een meer circulaire economie tussen de 30.000 en 100.000 banen 

kan opleveren, vaak voor mensen die wat verder van de arbeidsmarkt staan. De 

Vlaamse expertise is al groot, maar naarmate de activiteiten uitgebreid worden, 

wordt die uiteraard ook groter. Daarnaast komen er voordelen van schaalgrootte. 

Die technologie en kennis kan dan ook uitgevoerd worden. De Vlaamse economie 

wordt daardoor robuuster en van een grotere concurrentiekracht. Vlaanderen is 

een grondstofarme regio. Materialen hergebruiken maakt het minder afhankelijk 

van het buitenland, wat nog belangrijker wordt als er inderdaad een supercyclus 

aankomt. 
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Hoe wil Denuo dit bereiken?  

 

Denuo acht daartoe twee belangrijke ingrepen nodig. Vooreerst dat er bij het ont-

werpen van producten mee rekening gehouden wordt dat ze gemakkelijk kunnen 

worden gerecycleerd. Er moet worden nagedacht over het aantal materialen in een 

product, of die al dan niet verlijmd zijn, of met vijzen bevestigd enzovoort. Zelfs 

als afval zo goed mogelijk ingezameld wordt, aan de bron gescheiden, zoveel mo-

gelijk nagesorteerd, moet het nog verwerkt worden. Voor recyclage is er een af-

zetmarkt voor de gerecycleerde materialen nodig. Kwalitatieve recyclage zorgt 

voor minder storten of verbranden.  

 

Eindverwerking blijft noodzakelijk 

 

Eindverwerking zal echter altijd nodig blijven. Bepaalde materialen zijn niet ge-

schikt om terug in het productieproces te gaan, omdat het niet kan of niet wenselijk 

is, bijvoorbeeld asbest. Restafval sterk verminderen kan door recyclage aantrek-

kelijk te maken, door te ontwerpen met het oog op recycleren, door bron- en na-

sortering, door een goede handhaving, door gerecycleerde materialen te 

gebruiken. Als Vlaanderen de recyclagehub wil worden, moet het ook materiaal-

stromen van elders hier in de beste omstandigheden recycleren. Elk recyclagepro-

ces heeft evenwel een residu. Een recyclage-industrie kan zich hier maar 

ontwikkelen als er een goede eindverwerking van dat residu is. Vlaanderen zal dus 

een industrieel weefsel van eindverwerking nodig blijven hebben.  

 

Investeringsklimaat 

 

Restafval verminderen vergt een gecombineerde aanpak, van productnormering, 

voorrangsregels voor het gebruik van gerecycleerde materialen in overheidsop-

drachten of andere aanbestedingen, verlaagde belastingen en heffingen op pro-

ducten die gerecycleerde materialen bevatten, verplicht gebruik van gerecycleerde 

materialen. De Europese verplichting van 25 procent gerecycleerd materiaal in pet-

verpakkingen tegen 2025 en 30 procent in alle drankverpakkingen tegen 2030, is 

daar een goed voorbeeld van. Het verbod en de verhoogde heffingen op storten en 

verbranding hebben in Vlaanderen trouwens een grote impuls gegeven aan recy-

clage.  

 

Wat betreft de capaciteit voor eindverwerking, is Denuo voorstander van markt-

werking, aangestuurd met financiële of fiscale instrumenten, maar zonder sterke 

regierol van de Vlaamse overheid. Als die regierol er wel komt, is de omgevings-

vergunning daarvoor niet het juiste instrument. De eindverwerkingscapaciteit moet 

afgestemd zijn op de ambitie om de recyclagehub van Europa te worden, dus niet 

noodzakelijk kleiner worden. Op dit moment is er eerder een ondercapaciteit. Eind-

verwerkingsinstallaties bouwen is kapitaalsintensief en vergt een loodzwaar ver-

gunningentraject, zeven jaar of meer is geen uitzondering. De markt kan dus rustig 

haar gang gaan. Mocht het aanbod desondanks te groot worden zodat verbranding 

te goedkoop wordt, zijn heffingen een flexibel instrument om daarop in te grijpen. 

Denuo vraagt dus voldoende ruimte voor initiatieven van privébedrijven, alleen of 

via pps-formules.  

 

Eigen bijdrage 

 

De CO2-uitstoot van de waste-to-energyomzetting is sowieso beperkt. Netto be-

sparen afvalverbrandingsinstallaties meer dan ze uitstoten. Denuo vraagt om ze 

niet onder de ETS-regeling te brengen, omdat dat de zaak complexer maakt zonder 

dat duidelijk is welk probleem ermee opgelost wordt en het recyclage duurder 

maakt.  
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2. Vragen en opmerkingen van de leden 

2.1. Tussenkomst van Tinne Rombouts 

Tinne Rombouts merkt dat er geen discussie is over de hiërarchie in de afvalketen: 

het doel voor iedereen is zo weinig mogelijk restafval. Dat laten dalen vergt ingre-

pen. Hoeveel verbrandingscapaciteit is er op korte termijn nodig, rekening hou-

dende met de prognoses? Welke maatregelen zijn er nodig om de grootste daling 

te realiseren en hoeveel tijd zal dat vergen? Een van de maatregelen is betere 

voorselectie. Welke materialen kunnen uit luiers gerecupereerd worden? Het ver-

baast haar dat er bij de fractie van het organisch-biologisch afval nog zoveel winst 

te boeken is. Hoe komt het dat zo’n groot deel nog in de restfractie terechtkomt? 

Hoe kan dat snel veranderen?  

 

OVAM schuift vier denksporen voor het instrumentarium naar voren: stort- en ver-

brandingsverbod, regelgevende instrumenten aan het begin van de keten, gedif-

ferentieerde of hogere heffingen aan het einde van de keten, sturende heffingen 

aan het begin van de keten. Hoe ver staat het met de uitwerking van die instru-

menten? Welke concrete voorstellen zijn er? Hoe wordt hun potentiële effect bere-

kend?  

 

Technieken en installaties vergelijken is inderdaad niet gemakkelijk, maar de over-

heid wil uiteraard de beste beschikbare technieken. Hoe kunnen die gepromoot of 

zelfs verplicht worden? Voor de hervergunningen rond 2030 wordt er een set van 

criteria bepaald. Zijn er voor die vergunningen die eerder aan bod komen bijstu-

ringen nodig? Wordt al rekening gehouden met koolstofcaptatie? Maakt de kool-

stofcaptatie bij verbranding deel uit van het Moonshotproject?  

 

Ze is het ermee eens dat restafval zoveel mogelijk energetisch gevaloriseerd wordt, 

maar hoe vermijden dat dat het voornaamste doel wordt en zo de circulaire eco-

nomie tegenwerkt? Verbranding is ook nodig bij de circulaire economie, maar is 

dat ook het geval voor storten van afval? Moeten er geen maatregelen genomen 

worden om dat terug te dringen? Ze begrijpt dat er wel tijdelijke berging van afval 

nodig kan zijn, bijvoorbeeld als er uitzicht is op duurzame verwerkingsmogelijkhe-

den binnen tien tot vijftien jaar.  

 

Ze informeert of de sprekers een idee hebben over hoeveel restafval er nog over-

blijft in een volledig circulaire economie. Hoe beïnvloedt de ketenbenadering de 

visievorming? Iedereen vindt het evident dat de afvalverbrandingscapaciteit afge-

stemd is op de hoeveelheid restafval. Welke rol kan elk van de aanwezige organi-

saties spelen in het laten dalen van die restafvalfractie?  

 

Het is logisch dat gemeenten, die verantwoordelijk gesteld worden voor het afval, 

ook zorgen voor een goede afzet en verwerking. De kwestie is hoe dat het beste 

af te stemmen op de private markt. Ze informeert naar de tarieven per gemeente. 

Zijn de verschillen even groot als in Duitsland? Kan het regelgevende kader daarop 

ingrijpen zodat privé-initiatieven en intercommunales elkaar versterken? Of blijft 

de intercommunale de meest geschikte partij? De gemiddelde tarieven voor huis-

houdelijke afvalstoffen liggen de laatste tien jaar ongeveer rond hetzelfde niveau 

en dalen in 2019 zelfs. Dat zorgt ervoor dat er geen stimulans is om het restafval 

te laten dalen. Klopt die redenering volgens de sprekers?  

2.2. Tussenkomst van Andries Gryffroy 

Andries Gryffroy is blij dat het gaat over de afval-/recyclageketen en niet enkel 

over onderdelen ervan. Alle sprekers zijn het erover eens dat het aanbod de capa-

citeit bepaalt en niet omgekeerd. Het huishoudelijk afval per inwoner moet volgens 

OVAM tegen 2030 dalen met ongeveer 40 procent, het bedrijfsafval met een 
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gelijkaardig percentage. Een daling van 40 procent betekent dat er te veel ver-

brandingsinstallaties zijn, het equivalent van ongeveer acht keer de installatie van 

IVAGO. De vergunningen voor de verbrandingsinstallaties van ISVAG en IVAGO 

verlopen binnenkort, maar van alle andere installaties lopen ze tot rond 2030. Wat 

is kosten-batengewijs een goede grootte van een verbrandingsinstallatie? Be-

schouwen de sprekers installaties die houtafval verbranden zoals het Gentse BEE 

Power als afvalverbrandingsinstallaties of als zuivere energie-installaties? Dat heeft 

een invloed op de berekening van de capaciteit, maar ook van het aanbod.  

 

Hij informeert voorts welke verbrandingsinstallaties niet verbonden zijn met een 

warmtenet. Een verbrandingsinstallatie is het sluitstuk van het afvalbeleid. Het 

eerste streven is een circulair beleid. De spreker vergelijkt dat met de TriasEner-

getica waarbij vooreerst gekeken wordt of een proces mogelijk is met minder ener-

gie en pas dan bekeken wordt hoe de nodige energie te produceren. Ook hier is 

het zaak eerst te ramen hoeveel minder afval er kan zijn tegen 2030 en de capa-

citeit en de technieken daaraan aan te passen. Wat dan met de warmtenetten 

aangesloten op een overtallige installatie? Zal die verbrandingsinstallatie dan so-

wieso behouden blijven?  

 

Energievalorisatie kan door de verbranding om te zetten in warmte, in elektriciteit 

of een combinatie van beide. Heeft die keuze een invloed op CO2-captatie? De 

vergelijking met aantal kilogram per inwoner in Zweden en Denemarken vindt de 

spreker niet correct. Die landen hebben een twintigtal jaar geleden warmtenetten 

opgezet en dus afval nodig om warmte te produceren. Nederland heeft een twin-

tigtal jaar geleden grote installaties gebouwd en die zijn nog niet afgeschreven, 

wat inzetten op de circulaire economie bemoeilijkt. Om de vergelijking eerlijk te 

maken, moet ook het afval dat circulair verwerkt wordt in rekening gebracht wor-

den.  

 

Voor de afvalophaling staan de gemeenten in, maar voor de verwerking prefereert 

de spreker een samenwerking tussen privé en publiek. Tegen een 100 procent 

publieke verwerking die het streefdoel van Interafval lijkt te zijn, zal N-VA zich 

verzetten, ook al lijkt het goedkoper. Gemeentelijke intercommunales kunnen op 

langere termijn afschrijven, dus gaat de vergelijking niet op. Ook dat bepaalde 

intercommunales, vooral in West- en Oost-Vlaanderen in elkaar participeren, waar-

door er geen btw moet verrekend worden, speelt in het nadeel van de private 

sector. Daarbij is het niet altijd zeker dat gekozen wordt voor de beste beschikbare 

technologie noch voor de meest pragmatische oplossing. Wat is de visie van Denuo 

daarop?  

2.3. Tussenkomst van Mieke Schauvliege 

Mieke Schauvliege merkt dat de langetermijnvisie het aanbod wil verminderen en 

de capaciteit daaraan aanpassen. OVAM acht grote inspanningen nodig om dat 

aanbod te verminderen. Welke bijkomende initiatieven moeten er genomen wor-

den? Het is niet realistisch dat wat nu op tafel ligt, zal leiden tot een kleiner aanbod. 

Het aanbod verminderen is de basis, maar waarom wordt er zo uitdrukkelijk gezegd 

dat de capaciteit verminderen niet de eerste oplossing is? Waarom kan een kleinere 

capaciteit geen sturend element zijn?  

 

Op welke criteria zullen de vergunningsaanvragen voortaan beoordeeld worden, 

ook diegene die eerder dan 2030 verlopen? Heeft het feit dat een omgevingsver-

gunning van onbeperkte duur is, een impact? Het aanbod en de verbrandingsca-

paciteit zijn relatief stabiel en in evenwicht. Heeft OVAM prognoses van het aanbod 

in de komende jaren? Hoe beoordelen OVAM en Interafval nu de afvalverwerkings-

installaties? Hoe zullen de criteria evolueren? En zullen ze gebruikt worden bij het 

beoordelen van vergunningen?  
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Waarom vindt Interafval het zo belangrijk dat de afvalverbrandingsinstallaties in 

ieder geval deels in handen blijven van de intercommunales? Het residu van het 

recyclageproces dient verbrand te worden. Hoeveel zal dat bedragen als de recy-

clage blijft toenemen? Wat zal het aandeel zijn in de totale verwerkingshoeveel-

heid? Hoe kan Vlaanderen zich daarop voorbereiden? Vlaanderen wil zoveel 

mogelijk zelfvoorzienend zijn, maar Denuo vindt dat Vlaanderen als recyclagehub 

ook afval moet invoeren. Wat denken de andere sprekers daarover? En wat is de 

invloed op de afvalverbrandingscapaciteit?  

 

In de vergunning krijgt ISVAG de toestemming om meer afval te verbranden. 

Vlaanderen streeft naar een strikte capaciteitsplanning en eigenlijk een verminde-

ring. Een afvalverbrandingsinstallatie meer capaciteit toekennen, treft dan ook de 

andere installaties. Is het systeem zo dat wie eerst aanvraagt, meer capaciteit 

krijgt? Zijn er ideeën voor objectieve criteria?  

 

Naast het verbod op storten en verbranden, zijn er regelgevende instrumenten aan 

het begin en het einde van de keten nodig. De spreker vraagt wat die precies zijn. 

De criteria voor de locatie van afvalverbrandingsovens zijn volgens Interafval de 

afstand tot de bron en de mate waarin ze fossiele energie vervangen. CO2-captatie 

kan een rol spelen. Betekent dat dat verbrandingsovens best gebouwd worden 

waar ze zoveel mogelijk fossiele energie vervangen, dus op industriële sites?  

2.4. Tussenkomst van Bruno Tobback 

Voor Bruno Tobback is de cruciale vraag hoe de minimale afvalverbrandingscapa-

citeit te bepalen en hoe die nadien zo minimaal mogelijk te houden. Afvalverbran-

ding is op bijzonder weinig plaatsen echt welkom, zeker in een dichtbevolkte regio 

die op het vlak van verkeer verzadigd is. Hij vraagt dan ook hoe de minimale ca-

paciteit te bepalen en hoe ervoor te zorgen dat er niet meer gebouwd wordt dan 

nodig is. Hoe investeringen vermijden in warmtenetten die volledig afhankelijk zijn 

van een afvalverbrandingsoven? Hoeveel warmtenetten zijn er al die geen alterna-

tieve warmtebron hebben?  

 

Als CO2-captatie mogelijk wordt, zal het sowieso een dure oplossing zijn. Wat zijn 

de modellen om die kost door te rekenen? Wie zal er betalen voor het uitrusten 

van afvalverbrandingsinstallaties met voorzieningen om CO2 af te vangen, maar 

ook voor het vervoeren en het verwerken ervan? Op welk van de huidige verbran-

dingsinstallaties is dat een realistische en rendabele optie? Is dat al onderzocht? Is 

al berekend hoeveel dat zou kosten? Hij is het vaak niet eens met Andries Gryffroy 

maar wel dat moet worden vermeden dat afvalverbrandingscapaciteit in stand ge-

houden wordt, louter omdat ze er is. Als er veel geïnvesteerd is in het uitrusten 

van een installatie om CO2 op te vangen, is de drang om ze te laten draaien, des 

te groter. Hij is niet zo bezorgd over of een installatie in publieke of private handen 

is, maar wel over eventuele investeringen in ovens die beter zouden worden afge-

broken.  

 

Een circulaire hub klinkt mooi, maar hij zou liever hebben dat Vlaanderen een hub 

wordt in kennis inzake circulaire economie en toepassingen. Hij huivert ervoor dat 

de dichtstbewoonde regio van Europa met de meest verzadigde verkeersassen zich 

specialiseert in een sector die grote transportvolumes vergt en lage marges biedt. 

Hij mag hopen dat geen van de aanwezigen van Vlaanderen een transportas van 

te recycleren fracties wil maken, bijvoorbeeld voor het bouwpuin van heel Europa. 

Alleen al dat het zal leiden tot vele jaren juridische strijd wegens het grote aantal 

gehinderden, is een tegenargument. Hij pleit voor realiteitszin.  
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2.5. Tussenkomst van Freya Perdaens 

Freya Perdaens ziet bij het aanbod brandbaar afval een forse stijging van het niet-

gevaarlijk laagcalorisch bedrijfsafval, groter dan de totale stijging. Hoe komt dat? 

Is dat tijdelijk of een tendens? Ook de uitvoer stijgt. Is dat omdat de limiet van de 

verbrandingscapaciteit in Vlaanderen bereikt is? Waar komt het uitgevoerde afval 

terecht en hoe wordt het daar verwerkt? De capaciteit verminderen in de hoop dat 

het aanbod vermindert, houdt het risico in dat de rest moet worden uitgevoerd, 

wat geen goede zaak is als het niet in goede installaties terechtkomt. Zijn er inte-

ressante verwerkingssystemen in de omliggende landen? Is het realistisch om die 

ook in Vlaanderen te implementeren?  

 

De kost voor de afvalverwerking is in België heel wat lager dan in de landen waar-

mee Interafval vergeleek. Wat is de reden daarvoor? Is het mogelijk de kost nog 

te verlagen? Aan Denuo vraagt ze hoe de overheid de vrije markt kan ondersteu-

nen bij design-for-recycling en bij het creëren van afzetmogelijkheden voor gere-

cycleerd materiaal: door te sturen of het tegendeel af te remmen?  

2.6. Tussenkomst van Gwenny De Vroe 

Gwenny De Vroe vraagt aan alle sprekers hoe zij de praktische uitvoering van het 

HAGBA evalueren, specifiek de acties voor afvalverbranding. Ze vraagt of ze alle-

maal betrokken zijn bij het opstellen van de langetermijnvisie.  

3. Antwoorden 

3.1. OVAM 

Bart Thibau benadrukt waar de klemtoon van de langetermijnvisie op eindverwer-

king ligt: het afstemmen van de capaciteit op het aanbod. Hoe het aanbod laten 

dalen, wordt geregeld in tal van andere sectorale plannen, maar ook in het uitvoe-

ringsplan. Het huidige loopt tot het einde van volgend jaar. Het volgende dat loopt 

tot 2030 zal de daling van de hoeveelheid restafval uit het regeerakkoord, maar 

ook de doelstellingen van het Klimaatplan, moeten omzetten.  

 

De daling van de hoeveelheid huishoudelijk restafval met 10 procent tot 138 kg/in-

woner tegen 2022 zit ongeveer halfweg. OVAM stimuleert ook volop het selectief 

inzamelen van bedrijfsafval, wat hopelijk op korte termijn voor een grote evolutie 

zal zorgen. Vlaanderen heeft geen verbrandingsoverschot want exporteert nu nog 

ongeveer 400.000 ton, waarvan ongeveer de helft naar cementovens. Eigenlijk 

fluctueert dat aandeel, OVAM is van plan dat beter te monitoren. De capaciteit 

verminderen zonder alternatieven, doet niets aan de hoeveelheid afval. Het is zaak 

eerst alternatieven te hebben. Die werkwijze is ook gevolgd om storten te vermij-

den: zodra er verbrandingscapaciteit bij kwam, werd het storten van brandbaar 

afval duurder gemaakt. In 2007 werd de heffing voor het storten van brandbaar 

afval verhoogd naar 75 euro per ton, met de stortkost erbij geeft dat heel wat 

meer dan de ongeveer 100 euro per ton voor verbranding. Het gevolg was dat de 

aanvoer op stortplaatsen verminderde. De sector heeft daarop zelf stortplaatsen 

(vroegtijdig) gesloten. Door de kleinere aanvoer werden de vaste kosten van de 

exploitatie immers groter dan de opbrengsten.  

 

Door de afschrijvingstermijnen ligt dat voor verbrandingsinstallaties toch enigszins 

anders. Die investering moet gedurende enkele decennia aangehouden worden om 

te renderen, dus moet er afval gezocht worden om de centrale draaiende te hou-

den. Vlaanderen heeft inderdaad minder verbrandingscapaciteit dan Nederland, 

waar er een overcapaciteit is van ongeveer 3 miljoen ton. De reële capaciteitsbe-

hoefte per inwoner ligt eigenlijk dicht bij de Vlaamse. Het is een voordeel dat 

Vlaanderen nu kan investeren in alternatieven, ook recyclage, en ondertussen de 
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overcapaciteit in de omliggende landen kan gebruiken. OVAM is er vrij zeker van 

dat het uitgevoerde afval naar verbrandingsinstallaties gaat die volledig voldoen 

aan de Europese richtlijnen. De tijdelijke stijging van de uitvoer in 2019 is veroor-

zaakt door de tijdelijke stillegging van de IVM-installatie, waardoor de jaarlijkse 

capaciteit met 100.000 ton daalde. Storten in Vlaanderen zou meer kosten dan 

buitenslands verbranden. Er wordt nog altijd brandbaar afval gestort, maar door-

gaans residu’s waarvoor de heffingen lager zijn, bijvoorbeeld de residu’s van de 

verwerking van puinafval tot gecertificeerde granulaten. Het programmadecreet 

(Parl.St. Vl.Parl. 2020-21, nr. 513) kondigt de afbouw van dat voorkeursregime 

aan, waardoor ook het storten ervan zal verminderen. In 2007 golden verlaagde 

tarieven voor zuivere sorteerresidu’s maar dat kwam de sortering niet ten goede, 

dus die zijn dan versneld afgebouwd. Verlaagde tarieven gelden nu vooral voor 

afval van innovatieve processen, onder meer van postshreddertechnieken, het ver-

werken van autowrakken en elektronisch schroot tot nieuwe grondstoffen. Het af-

val daarvan valt weliswaar momenteel niet onder de capaciteitsplanning. De lagere 

heffingen zijn nu nog nodig om die economie te ondersteunen.  

 

De petrochemie stoelt louter op fossiele grondstoffen. OVAM wil die graag deels 

voeden met gerecycleerd materiaal, maar het is zeker niet de bedoeling toestanden 

als op Indonesische stranden te creëren. Invoer kan alleen voor state-of-the-art-

recycling tot basisgrondstoffen voor de petrochemie en de kunststoffenindustrie. 

De chemie en de petrochemie hebben ook nu bevoorrading nodig, maar de grond-

stoffen zijn louter van fossiele herkomst.  

 

OVAM neemt twee jaar om criteria uit te werken om de bestaande capaciteit te 

evalueren. De sector zelf zal een tool uitwerken om te beoordelen of een installatie 

voldoet aan bepaalde criteria van energie- en milieuperformantie. Het is moeilijk 

daarop vooruit te lopen. Het nieuwe plan zal dan een rechtsgrond geven aan die 

criteria. Iedere exploitant kan op basis daarvan bepalen of hij na 2030 nog renda-

bel is. OVAM zoekt naar methoden om de eventuele meerkost van sluiting te mil-

deren, vergelijkbaar met een heffingskorting voor transport over water.  

 

De Chinese exportban voor kunststofafval is een van de verklaringen voor de stij-

ging van het bedrijfsafval. Een andere verklaring is dat economische groei nog niet 

volledig losgekoppeld is van de groei van afval.  

 

Hoe de hoeveelheid restafval nog kan dalen, zal ook voorwerp van discussie zijn in 

de voorbereiding van het nieuwe plan. Hoe de luiers beter verwerkt kunnen wor-

den, weet de spreker niet precies, misschien via chemische verwerking. In het 

relanceplan wordt ook bekeken hoe daarin kan worden geïnvesteerd. Er zijn inder-

daad nog delen van Vlaanderen waar het huishoudelijk gft niet selectief wordt in-

gezameld. Ook voor bedrijfsmatig OBA is er nog winst te boeken. Dergelijk 

laagcalorisch afval levert weinig energie op. Het is beter de energie eruit te halen 

via voorvergisting. Die gassen zijn dan ook min of meer klimaatneutraal. Enkele 

intercommunales hebben daar al in geïnvesteerd.  

3.2. VITO 

Karl Vrancken herhaalt zijn voornaamste pleidooi: van afvaldenken naar materiaal-

denken. Als er een verwerkingssector is voor producten en materialen, zal afval-

verwerking hopelijk niet gezien worden als iets dat gebannen moet worden uit 

steden en industrieparken, of zelfs uit Vlaanderen. Met een goed werkende indus-

trie en recyclagesector zal afvalverwerking niet langer geassocieerd worden met 

Bangladesh. In een eerste stap kunnen dan al eens gebruikte materialen hun in-

trede doen in de huidige Vlaamse lineaire productiesystemen, gebaseerd op petro-

chemie en metalen. Dan wordt invoer van petroleum uit Saoedi-Arabië vervangen 

door bijvoorbeeld plastics uit Frankrijk.  
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Als alles in de p+mdzak mag, is er geen restafval meer, maar zal de residufractie 

in de p+mdverwerking stijgen van 20 naar 40 procent. Dat residu wordt dan indus-

trieel afval, waardoor de statistiek zal kloppen. Dat industrieel afval zal dan, vol-

gens de principes van de vrije markt, net als nu uitgevoerd worden naar Turkije 

en Thailand. China aanvaardt het niet meer, maar andere landen wel. Het zelfvoor-

zieningsprincipe zegt echter dat vervuiling niet mag worden geëxporteerd naar 

landen die minder in staat zijn het op een milieuvriendelijke wijze te verwerken.  

 

Ovens sluiten, betekent afval uitvoeren zonder controle op de verwerking. Jaarlijks 

wordt er 8 miljoen ton plastic in de oceaan gedumpt. Dat is niet alleen het plastic 

van Bangladesh, maar ook van Vlaanderen. De sterke sectoren hier zijn de metaal- 

en de chemiesector. Umicore is de recyclinghub van de wereld voor veel elektro-

nica-afval. Dat Umicore metaalafval uit de hele wereld in Vlaanderen recycleert, 

wordt niet als een probleem gezien. Ook voor plastics kan dat. De manier daarvoor 

is een recyclagehub worden, ook al betekent dat materiaal naar Vlaanderen halen 

en het recyclageresidu hier verwerken. Dat kan best in energie omgezet worden. 

De geproduceerde warmte wordt best ter plaatse gebruikt.  

 

Warmtenetten zijn momenteel geen lock-in. In stedelijke omgevingen worden hui-

zen verwarmd met een eigen ketel en boiler, warmtenetten zijn een energie-effi-

ciëntere en duurzamere oplossing. Afvalverbranding is een mogelijke bron. Om 

seizoenfluctuaties en onderhoudsperiodes van de verbrandingsinstallaties te over-

bruggen en algemeen leveringszekerheid te garanderen, is er steeds een back-up 

nodig. Er is dus altijd een alternatief.  

 

In sommige landen worden alternatievere verwerkingstechnieken toegepast dan in 

Vlaanderen maar dit betreft altijd deelstromen. VITO denkt samen met Essenscia 

na over plasticrecyclagesystemen met combinaties van mechanische en chemische 

recyclage. Dat is onderdeel van de plasticstrategie op Europees en Vlaams niveau. 

Het gaat om technieken als pyrolyse, vergassing maar ook solvolyse, het oplossen 

van plastics, maar die kunnen alleen voor specifieke stromen. De zoektocht naar 

een allesverwerkend alternatief voor verbranding, is al een tiental jaar verlaten. 

De tests met dergelijke systemen, steeds chemische reactoren, tonen aan dat ze-

ker de thermische systemen gevoelig zijn voor variaties in de invoerkwaliteit. Als 

de technologieën opschalen van labo, naar proef, naar industriële schaal, worden 

de criteria voor de input nog strenger en kan er dus minder materiaal in verwerkt 

worden. In een pyrolyse-installatie voor gemengde olefinen mag bijvoorbeeld ab-

soluut geen pvc terechtkomen, waardoor vooraf beide volledig moeten worden ge-

scheiden.  

 

Verbrandingsovens mogen niet beperkt worden tot industriële zones omdat er ook 

warmtenetten in steden nodig zijn. Steden zijn geschikt omdat het afval er gepro-

duceerd wordt en de warmte uit verbranding er geconsumeerd wordt, maar voor 

verbrandingsovens moet seizoens- en niet-seizoensgebonden warmte- en stoom-

vraag gecombineerd worden. De vraag van de industrie is constanter. Het heeft 

ecologisch geen zin om wkk-installaties te vervangen, maar wel installaties op fos-

siele bronnen. Kleinschalige industrieën werken eerder op oude petroleumketels 

terwijl de grootschalige industrie vaak al hoogperformante stoominstallaties heeft.  

 

Stortplaatsen blijven bij voorkeur voorbehouden voor inerte, niet-recycleerbare of 

gevaarlijke materialen. Enhanced Landfill Mining is geen excuus om afval te storten 

waarvan de energetische valorisatie mogelijk is, in het idee dat er betere verwer-

kingsmogelijkheden zullen komen. Tijdelijke stockage kan enkel als er op korte 

termijn een recyclagetechniek in het vooruitzicht is.  

 

De verdere reductie van het restafval kan door er nog specifieke stromen uit te 

sorteren, bijvoorbeeld luiers. Uit luiers worden polymeren, cellulose en gemengde 

superabsorbers gerecupereerd. Cellulose kan gebruikt worden in bodem-
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verbeterende middelen, polymeren in chemische recyclagetechnieken of in brand-

stof. De crux van de luierrecyclage is net het vermijden van contaminanten, ver-

mijden dat geneesmiddelen, bacteriën en virussen verspreid worden via het 

gerecycleerde materiaal.  

 

Momenteel werkt het Departement Omgeving aan de aanpassing van VLAREM III 

aan het Best Available Techniques Reference Document (BREF) for Waste Incine-

ration van eind 2019. De beste beschikbare technieken worden immers op Euro-

pees niveau vastgelegd. Lidstaten zijn verplicht om binnen de vier jaar na de 

goedkeuring daarvan de bepalingen om te zetten in wetgeving, bijvoorbeeld in de 

emissiegrenswaarden in de vergunningen. Op deze manier worden de Vlaamse 

vergunningen geregeld aangepast aan de Europese normen. Het BREF bevat echter 

ook een voorstel van formule voor energie-efficiëntie.  

 

Over CO2-captatie bij afvalverbranding is er nog weinig kennis. Vooralsnog blijft 

het beperkt tot grootschalige industriële processen als in de staalindustrie en tot 

grotere volumes en stromen. Voorts wordt onderzocht of er uit omgevingslucht of 

gekanaliseerde luchtstromen CO2 kan worden opgevangen. Het is te vroeg om te 

bepalen wanneer het kan bij afvalverbranding, dus zeker hoeveel het zal kosten. 

Het maakt ook geen deel uit van de Moonshot.  

3.3. Interafval 

Christof Delatter ziet een verdere daling van de hoeveelheid restafval als de grote 

uitdaging. Met ongeveer 70 procent selectieve inzameling is het laaghangend fruit 

weg. Ondanks alle inspanningen zijn er echter nog altijd mensen die onvoldoende 

sorteren en is het nog altijd moeilijk hen te bereiken met sensibilisering.  

 

Luiers selectief inzamelen, heeft enkel zin als er een goede afzet is voor de mate-

rialen die eruit kunnen worden gerecupereerd. In Nederland heeft een aantal jaren 

geleden een luierrecyclagefabriek de deuren gesloten. Een van de problemen was 

dat de superabsorberende polymeren met microplastics uitgesmeerd werden in 

compost en niet in Nederland, waar de normen te streng waren, maar in andere 

landen op de grond uitgereden werden.  

 

Nu al wordt 90 procent van het totale organisch-biologisch afval selectief ingeza-

meld, dus ook daar is het moeilijk om beter te doen. Dat neemt niet weg dat er 

nog vele kilogrammen in het restafval zitten, maar die eruit krijgen zal niet een-

voudig zijn.  

 

Gemeenten zijn voorstander van nog veel meer maatregelen aan de bron. Hij re-

fereert aan een persbericht van een Belgisch bedrijf dat een nieuw flesje, gemaakt 

uit een mengsel van papier en plastic, als een grote innovatie aankondigde. Zo 

lang dat als innovatie wordt beschouwd, is afvalbeleid voeren als dweilen met de 

kraan open. Vlaanderen heeft instrumenten om meer in te zetten op maatregelen 

aan de bron. Misschien moet de steun die bedrijven krijgen, onder meer via VLAIO 

sterker gekoppeld worden aan inspanningen voor de circulaire economie. Derge-

lijke maatregelen aan de bron zijn wezenlijk om het restafval verder te laten dalen. 

Alles wat op de markt komt en waarvoor vandaag geen geschikte recyclagetech-

niek bestaat, komt in het restafval terecht.  

 

De energierecuperatie maximaliseren mag niet het prioritaire doel worden. Een 

afvalverwerkingsinstallatie kan echter een katalysator zijn voor de broodnodige 

warmtenetten. Het Vlaamse warmtebeleid staat in de kinderschoenen. Flexibele 

warmtenetten in steden moeten het doel zijn: met meerdere bronnen maar ook 

meerdere afnemers, zodat er geen lock-in is. De meeste afvalverwerkingsinstalla-

ties zijn met warmteafzet bezig of hebben al een warmtenet. De installaties van 

IVBO en IVOO hebben een warmtenet. Het is niet louter de kwestie of de installatie 
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een warmtenet heeft, maar ook de grootte en de aard van de afname op dat warm-

tenet. Een grote industriële afnemer kan zijn productie verplaatsen naar een ander 

land waardoor de warmte-afname plotsklaps kan wegvallen. Het is dus zaak de 

risico’s te spreiden. Ook het seizoenseffect speelt. Vlaanderen is nog altijd veel te 

weinig bezig met al die aspecten. De spreker pleit met klem voor een Vlaams 

warmtebeleid.  

 

Het gebruik van de beste beschikbare technologie is geregeld in de wet. Bij zijn 

weten zijn er geen Vlaamse cijfers over het verschil in tarieven tussen de publieke 

en de private sector. Hij vraagt niet te zoeken naar valse tegenstellingen en pleit 

er evenmin voor om de afvalverwerking 100 procent door de gemeenten te laten 

uitvoeren. Ook de spreker is voor een gemengd systeem. In de praktijk werken 

gemeenten, intercommunales en private afvalbedrijven bij het beheer van het 

huishoudelijk afval al heel goed samen. Voortdurend zijn er verschuivingen: taken 

worden opnieuw publiek gemaakt en andere uitbesteed aan de markt. Ook bij de 

restafvalverwerking kozen bepaalde gemeenten en intercommunales ervoor om 

zelf te investeren, andere niet. Elke keuze heeft voor- en nadelen. Dat beide vor-

men er zijn, maakt benchmarking mogelijk, op vlak van tarieven of prestaties. 

Diverse spelers zijn een verrijking van de markt. De btw mag dan voordeliger uit-

vallen voor de publieke sector, die heeft dan weer andere verplichtingen. De privé-

sector kan trouwens ook geld terugwinnen van de fiscus, en maakt gretig gebruik 

van die mogelijkheid. Duits onderzoek concludeert dat de voor- en de nadelen van 

de systemen elkaar opheffen zodat er van concurrentievervalsing geen sprake is. 

De spreker maakt zich sterk dat dat ook in Vlaanderen zo is als er rekening gehou-

den wordt met alle facetten: het personeelsbeleid, administratieve en transparan-

tieverplichtingen, de wetgeving Overheidsopdrachten, het fiscale statuut enzo-

voort. Interafval pleit er wel voor de lokale besturen zelf te laten beslissen.  

 

De spreker ziet bovendien nog bijkomende mogelijkheden van samenwerking. 

Vlaanderen kan daarvoor leren van Wallonië, waar voor huishoudelijk en bedrijfs-

afval publieke en private sector systematisch samengebracht worden om geza-

menlijk de verantwoordelijkheid te nemen maar ook de risico’s te spreiden.  

 

Hij heeft er evenmin voor gepleit om alle installaties in stand te houden. Het rest-

afval moet immers dalen. Wel moet ook op lange termijn een continuïteit van de 

verwerking verzekerd blijven. Gemeenten die de factuur aan de burger voorscho-

telen, willen uiteraard de kosten zo stabiel mogelijk houden. Als lokale besturen 

geïnvesteerd hebben in een installatie omdat dat nodig was en niemand anders het 

deed, zou het gek zijn die zo maar te sluiten als ze nog nuttig is.  

 

Hoe groot een installatie idealiter is, is inderdaad de hamvraag. Door de jaren heen 

zijn de installaties groter geworden. De Europese mediaan van de verwerkingsca-

paciteit is gestegen van ongeveer 60.000 ton in de jaren negentig tot ongeveer 

130.000 ton. De verschillen zijn echter groot: er zijn ook installaties van 1 miljoen 

ton. Dat heeft gevolgen voor de mobiliteit, het afval moet dan van verder aange-

voerd worden. De gigantische hoeveelheid geproduceerde warmte moet ter plaatse 

aangewend worden. Heel wat landen gaan dan ook bewust voor kleinere installa-

ties. De ideale grootte wordt dus niet alleen door de aanvoer bepaald, maar ook 

door de afzetmogelijkheden.  

 

Installaties voor houtafvalverbranding horen voor de spreker onder de afvalver-

werking thuis en niet onder energieopwekking. De omgevingsvergunning is een 

bot instrument om efficiëntie te beoordelen. Het is te veel een ‘eerst komt, eerst 

maalt’. Je zal maar exploitant zijn van een prima installatie die zijn vergunning 

moet vernieuwen, net op het moment dat overcapaciteit dreigt te ontstaan. Een 

set van criteria om installaties met elkaar te vergelijken, geeft bovenop de vereis-

ten van de beste beschikbare technologie een extra stimulans om de prestaties te 

verbeteren. Dat werkt ook de natuurlijke selectie in de hand. In de voorbije jaren 
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hebben verschillende afvalverwerkingsinstallaties de deuren gesloten omdat eige-

naars/exploitanten zelf beslisten dat de investeringen die ze moesten doen om aan 

de standaarden te voldoen en voldoende concurrentieel te zijn, gezien het afval-

aanbod en hun opbrengsten, het risico niet waard waren.  

 

Scandinavische landen hebben er snel voor gekozen om afval niet meer te storten, 

maar het in de zomerperiodes zelfs tijdelijk te stockeren om het in de winter op te 

stoken om warmtenetten te voeden. Ondertussen is de selectieve inzameling daar 

ook vergevorderd en importeren landen als Zweden en Denemarken aanzienlijke 

hoeveelheden buitenlands restafval. De opportuniteit daarvan roept daar nu wel 

wat vragen op. Nederland heeft een tiental jaar geleden de capaciteitsplanning 

losgelaten, waardoor er zeer grote investeringen in afvalverbranding gebeurd zijn. 

Dat heeft twee effecten gehad. Vooreerst was er een nefast effect op de recyclage. 

Nederland is daarnaast een grote invoerder van afval geworden. Het wordt nu door 

het Urgenda-arrest gedwongen om de CO2-uitstoot terug te dringen, maar met het 

restafval voert het indirect CO2 in. Vlaanderen heeft in dat opzicht een verstandig 

beleid gevoerd door te kiezen voor zelfvoorziening en een capaciteitsplanning. De 

langetermijnvisie met een maximale daling van het restafval, gevolgd door de  

capaciteit, is de te verkiezen weg. Dat is een complexe zaak, de visie is slechts een 

eerste stap en moet nu verder geconcretiseerd worden in een afvalstoffenplan. 

Cruciaal daarin is de monitoring van zowel het aanbod en zijn bestemming, alsook 

de evoluties. Die kan nog veel doeltreffender.  

3.4. Denuo 

Voor Stany Vaes werd er in deze hoorzitting te weinig onderscheid gemaakt tussen 

huishoudelijk en bedrijfsafval. Hoe de kat heet maakt niet uit zolang ze maar mui-

zen vangt. Dat geldt in de ideale wereld ook voor wie het afval verwerkt. De wereld 

is echter niet ideaal. Evalueren is goed, maar als het Vlaamse beleid louter voor 

minder gaat, ontstaat een verdringingsmarkt, waarbij een speler maar kan over-

leven ten koste van een andere. Als er een nieuwe speler bijkomt, moet een andere 

vertrekken. Dat creëert schaarse economische rechten. Als de beoordeling dan 

louter gebeurt in een milieuvergunning, zal dat wrevel creëren. Het plaatst actoren 

met getrokken messen tegenover elkaar.  

 

Nu is er een evenwicht met voldoende plaats voor de verschillende actoren, waarbij 

ieder zijn rol speelt. Het systeem staat echter wel onder druk. Als eerst de capaci-

teit vermindert, in de hoop dat het restafval volgt, zal het systeem nog meer onder 

druk komen te staan. De spreker gelooft veeleer in een aanbodgestuurde aanpak.  

 

Ontwerpen met het oog op recyclage en het gebruik van gerecycleerde materialen, 

zijn voor Denuo twee belangrijke aspecten. Om dat te stimuleren bestaat er niet 

één wondermaatregel. Er is een waaier nodig. Het minimum is belemmeringen voor 

het gebruik van gerecycleerde materialen wegnemen. Zo stelt de Belgische regel-

geving dat er geen gerecycleerde materialen mogen worden gebruikt in riool- en 

afwateringsbuizen. De overheid kan voorts in haar eigen aankopen voorrang geven 

aan gerecycleerde materialen, zoals dat tien jaar geleden ook gebeurd is voor fair-

tradeproducten. De overheid kan ook stimuleren, met bijvoorbeeld een fiscaal lager 

tarief voor producten die een bepaald percentage gerecycleerde materialen bevat-

ten. Ze kan in ieder geval de consument sensibiliseren zodat de algemene attitudes 

veranderen en gerecycleerde materialen zoals refurbished iphones hun aura van 

minderwaardigheid verliezen. In goed gekozen gevallen kan de overheid gewoon 

het gebruik opleggen, wat ook attitudes beïnvloedt. De Europese verplichtingen 

voor drankverpakkingen hebben ook een mentaliteitswijziging op gang gebracht.  

 

In de nota over eindverwerking werd ervoor gekozen om enkel de capaciteit van 

eindverwerking in ogenschouw te nemen en niet het verminderen van het aanbod. 
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De beheersorganismen die vandaag niet gehoord worden, hebben daar via de uit-

gebreide producentenverantwoordelijkheid een rol in.  

 

Hij ziet momenteel geen gevaar op lock-in. De vraag naar warmte is immers groot, 

bij huishoudens maar vooral bij de industrie, zeker nu decarboniseren, het vermij-

den van fossiele brandstoffen, opgang maakt. Heel wat industriële processen heb-

ben temperaturen nodig die niet met elektriciteit kunnen worden opgewekt, maar 

wel met afvalverbranding. De warmtecascade schrijft voor dat de verbrandings-

warmte eerst gebruikt wordt voor die processen die hoge temperaturen nodig heb-

ben en dan pas voor huishoudens, waarvan de warmtevraag gemakkelijker te 

elektrificeren is.  

4. Aanvullende vragen en antwoorden 

Bruno Tobback ontwaart tegenspraak tussen afhankelijkheid van warmtenetten in 

Scandinavië waar Christof Delatter voor waarschuwt en de warmtenetten in stede-

lijke gebieden waar Karl Vrancken voor pleit. Is al berekend hoeveel het zou kosten 

om in alle stedelijke gebieden warmtenetten aan te leggen? Het is maar zeer de 

vraag of dat een verstandige besteding is in bestaande wijken of steden. Kan Karl 

Vrancken zeggen hoeveel het zou kosten om Vlaanderen van warmtenetten te 

voorzien en hoeveel afval daarvoor nodig is? Financieel en logistiek zijn warmte-

netten volgens de spreker in een groot deel van Vlaanderen niet haalbaar. Het kan 

een leuke niche zijn, maar niet meer dan dat.  

 

Plastic begint als olie uit Saoedi-Arabië, dus is plastic ook een fossiele brandstof. 

Wat is de meerwaarde van plastic uit Frankrijk importeren? Umicore kan uit relatief 

beperkte volumes een product uitfilteren met zeer hoog waarde, namelijk edele 

metalen. Er zijn vast circulaire toepassingen voor bouwpuin, en dat in beperkte 

mate ook in Vlaanderen, maar enkel passend in de zelfvoorziening. Vlaanderen is 

geen green field, maar verzadigd in termen van transport. Het is zinloos grote 

volumes met lage toegevoegde waarden aan te trekken. Hij vraagt of in het model 

van Karl Vrancken ook het aantal vrachtwagens zit. 

 

Karl Vrancken zegt dat om de petroleumafhankelijkheid van de chemie ter vermin-

deren, een tiental jaar geleden nog gemikt werd op biobased chemie. Nu is men 

tot het inzicht gekomen dat de chemie de koolstof die een maatschappij in stock 

heeft, onder meer in plastics, zogenaamd hernieuwbare koolstof, als grondstof kan 

gebruiken. Dat is niet een loutere vervanging, maar vergt een herziening van het 

hele systeem. Hernieuwbare koolstof kan wel de tussenstap zijn naar een biobased 

chemie. Momenteel wordt slechts 10 procent van het plastic gerecycleerd, dus er 

is nog ruimte.  

 

VITO voert studies over de optimale tracés van de warmtenetten, met een evalu-

atie op technisch en economisch niveau. Het kan in de eerste plaats in nieuwbouw-

wijken, zoals de wijk Nieuw Zuid in Antwerpen, of in kmo-zones met een minder 

dichte bebouwing. Hij heeft zeker niet gepleit om te starten met warmtenetten in 

historische kernen. Bouwpuin transporteren over meer dan 20 tot 50 km is econo-

misch niet haalbaar. Recyclage van bouw- en sloopafval moet lokaal gebeuren. In 

Vlaanderen gebeurt dat al op grote schaal, met een kwaliteitsvol resultaat. Vervoer 

over langere afstand is enkel haalbaar voor hoogwaardige, eventueel lichtere ma-

terialen. Bij plastics moet de afweging gemaakt worden waar welke bewerking ge-

beurt: de plastic producten zelf transporteren of ze eerst tot vlokken reduceren of 

er zelfs pyrolyse-olie van maken. Ook daar spelen factoren als optimale grootte 

van verwerkingsinstallatie en locatie.  
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Bruno Tobback vraagt of ooit berekend is hoeveel het kost om een groot aantal 

wijken in Vlaanderen uit te rusten met warmtenetten. Ook buiten de stadskernen 

zijn grote gebieden dichtbebouwd en de woningen uitgerust. Wat is het reële po-

tentieel van warmtenetten dus, rekening houdende met de bestaande toestand en 

de aanlegkostprijs? Als het niet realistisch is, is het beter andere manieren van 

CO2-vermindering en afvalverwerking te zoeken. Hoewel hij er voorstander van is, 

gelooft de spreker niet in financieel rendabele warmtenetten op afvalverbranding 

in grote delen van Vlaanderen. Hij zal de discussie niet voeren over hernieuwbare 

koolstof (renewable carbon), maar qua Orwelliaanse newspeak is dat een van de 

ergste die hij in de voorbije twintig jaar gehoord heeft.  

 

Karl Vrancken zegt dat EnergyVille dergelijke simulaties maakt. Dat past in de  

renovation wave op Vlaams en Europees niveau.  

 

 

Gwenny DE VROE, 

voorzitter 

 

Freya PERDAENS, 

verslaggever 
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Gebruikte afkortingen 

BREF Best Available Techniques Reference Document  

ETS emissions trading scheme 

gft groente-, fruit- en tuinafval 

HAGBA huishoudelijk en gelijkaardig bedrijfsafval 

IOK Intercommunale Ontwikkelingsmaatschappij voor de Kempen 

ISVAG Intercommunale voor Slib- en Vuilverwijdering van Antwerpse Gemeenten 

IVAGO Intercommunale Vereniging voor Afvalbeheer in Gent en Omstreken 

IVBO Intercommunale voor Vuilverwijdering en -verwerking in Brugge en Omme-

land 

IVM Intergemeentelijke Opdrachthoudende Vereniging voor Huisvuilverwer-

king Meetjesland 

IVOO Intergemeentelijke Vereniging voor het Afvalbeheer voor Oostende en 

Ommeland 

NO stikstofmonoxide 

NOx  stikstofoxiden 

NO2 stikstofdioxide  

N20 distikstofmonoxide (lachgas) 

OBA organisch-biologische afvalstoffen 

OVAM Openbare Vlaamse Afvalstoffenmaatschappij 

pet  polyethyleentereftalaat 

pmd plastic flessen, metaalverpakkingen, drankkartons 

pps publiek-private samenwerking 

pvc polyvinylchloride 

RDF Residu Derived Fuel 

VITO Vlaamse Instelling voor Technologisch Onderzoek 

VLAIO Agentschap Innoveren en Ondernemen 

VLAREM Vlaams reglement betreffende de milieuvergunning 

VVSG Vereniging van Vlaamse Steden en Gemeenten    

wkk  warmte-krachtkoppeling 

 

 


